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Predsjedniku Ivanu Brajovidu

Podgorica, 21.06.2019.

Na osnovu clana 187 Poslovnika SkupStine Cme Gore, u ime Kluba

poslanika Socijaldemokrate i Liberalna partija Cme Gore, pitanje na Osmoj -
posebnoj sjednici Prvog redovnog (proljecnjeg) zasijedanja 26.06.2019,
predsjedniku Vlade Cme Gore, gospodinu DuSku Markovidu, postavice poslanik
Andrija Popovic.

S po§tovanjem,

Predsjednik kluba poslanika

Socijaldemokrate i Li eralna partija Cme Gore

Borii MufioSa

P=



4fk. LIBERALNA
in PARTUA
f CRNE GORE

Tel/ fax: +382 20/220-944

e-mail: liberalnapartija@t-com.me

web: www.lpcg.me

Skupstina Crne Gore

Predsedniku Skupstine

G. Ivanu Brajovicu

LIBERALNA PARflJA CRNE GUKi

Brol

Pwfflorica. 201^ floa

Na osnovu dana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore a povodom sjednice zakazane za 26.
jun 2019. godine, predsjedniku V\ade,gospodinu Dusku Markovicu, postavljam sljedece

POSLANICKO PITANJE:

Cesto se cuju spekulacije o visokom javnom dugu i riziku od tzv. "duznickog ropstva" zbog
kredita uzetog od kineske Exim banke za gradnju autoputa Bar-Boljare, i uopste o prisustvu
kineskog kapitala u Crnoj Gori u kontekstu investicija. Kakav je je stav Vlade u kontekstu
ovih tvrdnji?

Odgovor trazim i u pisanoj formi shodno cl.l91 Poslovnika.

Poslanik,

LIBERA^^^j.jj^ Popovid

PODGORICA A •

Ulica 19. Decembra bb • Juina tribina Gradskog stadiona
81000 Podgorica, Crrra Gora



Tel/fax:+382 20/220-944
KAKIIJA e-mail; llberalnapartija@t-com.me
CRNE GORE web: www.lpcg.me

Obrazlozenje:

Projekat auto puta Bar-Boljare je od krucijaine vaznosti za prosperitet Crne Gore, a njegov
poseban znacaj ogleda se i u doprinosu regionalnom razvoju i iskoriS^avanju brojnih
potencijala na Sjeveru. Vjerujem da niko u Crnoj Gori nema dilemu da je auto put potreban,
da doprinosi prosperitetu ali i razlicitim aspektima privrede kao i boljoj bezbjednosti
gradana i vecem kvalitetu zivota.

Znamo koliko je Vasa Vlada bila posvecena konsolidaciji javnih finansija, a vise puta ste nas
ovdje informisali o uspjesnosti preduzetih mjera i uopste o rezultatima ekonomske politike.
Stoga cijenim zabrinjavajucim pojedine ocjene da bi dug za auto put mogao da nasteti Crnoj
Gori i dovede nas u nepovoljan politick! i ekonomski polozaj u odnosu na bilo koju drzavu.
Crna Gora je predano radila da povrati svoj status i ojaca medunarodnu poziciju i ugled §to
je potvrdeno prijemom u NATO prije dvije godine.

Stoga cijenim vaznim da danas, u okviru Premijerskog sata, dobijemo odgovor na ova
vazna pitanja.
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Podgorica, 5. jul 2019. godine

skupStina crne gore

Gospodin Ivan Brajovi^, predsjednik

Postovanl predsjedniCe,

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore u
prilogu dostavljam pisane odgovore na poslaniCka pitanja postavljena tokom
Premijerskogsata odrzanog26. juna 2019. godine, kako bi isti bili dostavljeni
uvazenim poslanicima.

S uvazavanjem,

Markovic



POSLANICKO PITANJE

Cesto se cuju spekulacije o visokom javnom dugu i riziku od tzv. „duznickog ropstva" zbog

kredita uzetog od kineske Exim banke za gradnju autoputa Bor-Boljare, i uopste a prisustvu

kineskog kapitala u Crnoj Gori u kontekstu investicija. Kakav je je stav Vlade u kontekstu ovih

tvrdnji?

OBRAZLOZENJE

Projekat Autoputa Bar-Boljare je od krucijalne vaznosti za prosperitet Crne Gore, a njegov

poseban znacaj ogleda se i u doprinosu regionalnom razvoju i iskoriscavanju brojnih

potencijqia na Sjeveru. Vjerujem da niko u Crnoj Gori nema dilemu daje auto put potreban, da

doprinosi prosperitetu all i razlicitim aspektima privrede kao 1 boljoj bezbjednosti gradana i

vecem kvalltetu zivota.

Znamo koliko je Vasa Vlada bila posvecena konsolidaciji javnih finansija, a vise puta ste nas

ovdje informisali o uspjesnosti preduzetih mjera i uopste o rezultatima ekonomske poiitike.

Stoga cijenim zabrinjavajucim pojedine ocjene da bi dug za auto put mogao da nasteti Crnoj

Gori i dovede nas u nepovoljan poiiticki i ekonomski poiozaj u odnosu na bilo koju drzavu. Crna

Gora je predano radila da povrati svoj status i ojaca medunarodnu poziciju i ugied sto je

potvrdeno prijemom u NATO prije dvije godine.

Stoga cijenim vaznim da danas, u okviru Premijerskog sata, dobijemo odgovor na ova vazna

pitanja.



ODGOVOR

Uvazeni poslanice Popovicu,

Vase poslanicko pitanje, u kontekstu kredita uzetog za izgradnju autoputa, dotice i pitanja

prisustva kineskog kapitala u Crnoj Gori, ali je i tema aktuelnih ne samo na regionalnom, vec i

na globalnom nivou.

Kako ste i sami naveli, u javnosti se nerijetko pokusava problematizovati uticaj kredita kineske

Exim banke za izgradnju prve dionice autoputa u Crnoj Gori na stanje nasih javnih finansija, sa

insinuacijama o poteskoci otplate kredita, teorijama zavjere o zalozenom zemljistu i slicno.

Zato prije nego Vam detaljno odgovorim, a u nadi da cemo time staviti tacku na price "rekia-

kazala", sa ovog mjesta porucujem da apsolutno nista od toga o cemu se spekulise - nije tacno.

A evo sta jeste:

Istina je da ne postoje bilo kakva otvorena pitanja vezana za realizaciju tog namjenskog

kredita, niti nasa drzava kasni sa isplatama, buduci da period otplate kredita nije ni poceo.

Otplata ovog kredita pocinje u julu 2021. godine, i iznosice 66,4 miliona dolara godisnje, tokom

14 godina otplate, a cinice oko jedne petine ukupnog javnog duga. Do sada je povuceno oko

655 miliona dolara iz kineskog kredita, a zavrsetak prve dionice autoputa se ocekuje tokom

2020. godine.

Istina je takode da Crna Gora nije dala zemlju kao imovinu za obezbjedenje kredita. Nalme,

kredit je dobijen na osnovu najboljih usiova koje je konkretna banka u tom trenutku ponudlla

na globalnom finansijskom trzistu.

Slikovlto, izmedu ostalog, ponuda Exim banke imala je kamatnu stopu od 2%, a drugorangirana

ponuda kamatnu stopu koja se kretala od 4,31% do cak 7%. I grejs period je bio drasticno

povoljniji kod kineske banke.

Racunica je, ne sumnjam, sada jasna.

Poslanice Popovicu,

Vise puta smo se saglasili da je za jacanje konkurentnosti crnogorske ekonomije i poboljsanje

kvaliteta zlvota, neophodno unapredenje ukupne, prvenstveno saobracajne infrastrukture,

koja podrazumijeva izgradnju autoputa.

Za navedene namjene, Vlada kontinuirano povecava kapitaini budzet kojl je 2015. godine,

kada je pocela izgradnja autoputa, iznosio 228 miliona eura, dok u 2019. godini iznosi 321

miliona eura ill oko 6,7% BOP. Pri tome, kapitaini budzet se najvedm dijelom finansira iz

kredita medunarodnih razvojnih banaka, pri cemu obaveze prema ovim kreditinim

institucijama dne oko 1/4 ukupnog javnog duga.

Poredenja radi, „nekineska" sredstva (dakle, sredstva drzave i sredstva iz kredita razvojnih

banaka) za kapitalne projekte u 2015. godini iznosila su 50 miliona eura, a u 2019. godini su



skoro utrostrucena i Iznose -132 millona eura. Nadam se, poslanice, da I ovdje sada Imamo

jasnlju sliku i da je istina na nasoj strani, a ne na strani dezurnlh kritlzera.

Kao I kredit koji je Crna Gora dobila od kineske Exim banke, vecina preostalih kredlta koji cine

javni dug Crne Gore usmjereni su na infrastrukturu - sa ciljem razvoja, povecanja

konkurentnosti i ukupnog ekonomskog rasta.

Dakle, ne za rjesavanje socijalnih problema, ne za "miran mandat" Vlade, vec za razvoj u
funkciji unapredenja kvallteta zivota!

Takode, Vlada je projektovala otplatu navedenlh kredlta u okviru otplate ukupnog javnog

duga, sto je dio Strategije upravljanja javnim dugom Crne Gore.

Dozvolite ml da jos jednom podsjetim javnost na multlplikatlvne efekte Izgradnje autoputa na

crnogorsku ekonomiju.

Izgradnja prve dionice autoputa, zajedno sa ostalim Investiclonim projektima u zemiji, uticala

je na rast bruto investicija u zemlji u 2018. godini. Snazna investiclona potrosnja uticala je na

rast u gradevinarstvu, saobracaju, povezanim djelatnostima, sto je sye doprlnijelo

ekonomskom rastu od blizu 5% koji smo ostvarlii u posljednje dvije godine.

Prema prelimlnarnim projekcijama Ministarstva finansija, ocekivani neto efekat projekta

izgradnje prioritetne dionice autoputa na reaini BDP na kraju 2019. godine iznosice oko 4,3%,

a na kraju 2021. oko 3,9%. Uzimajud u obzir navedeni efekat ovog projekta na ekonomiju,

ocekuje se da ce nivo BDP-a, u 2021. godini, u odnosu na 2015. godinu, biti reaino ved za oko

20%.

To je i impresivan i potreban rast koji svoje efekte tek treba da iskaze.

Dakle, pred nama su danas efekti rasta koje autoput donosi tokom izgradnje, a prave beneflte

po razvoj on ce donijeti kroz svoju eksploataciju i to upravo kroz ravnomjerni regionaini razvoj

i vecu bezbjednost nasih gradana i turista, kako ste i apostrofirali u svom pitanju.

Doprinijece boljoj dostupnosti nekoliko ski rizorta na Bjelasici, buducem ski rizortu na Hajli,

kao i boljoj povezanosti privrednika i gradana sa Sjevera sa centralnim i juznim dijelom Crne

Gore.

Takode, po zavrsetku prve dionice, ocekuje se da ce prihodi od putarine iznositi oko 1/3

godisnjeg anuiteta za otplatu kredlta Exim banci.

Mi u Vladi svakog dana stvaramo pretpostavke za pocetak izgradnje druge dionice tokom

srednjeg roka. To nece biti finansirano Iz kredlta, vec iskljudvo kroz model koji ce imati

minimalne fiskalne rizike i koji nece usporiti opadajud trend javnog duga, koji projektujemo

na nivou ispod 60%, 2022. godine.

Poslanice Popovicu,

Kada je u pitanju izgradnja autoputa, jasno je da je ovo je investicija u nasu buducnost. U nju

ulazemo svoja i sredstva koja smo pozajmili i to pod najpovoljnijim mogucim usiovima, kako



bi obezbijedili odrzivi rast i razvoj za nasu i za generacije poslije nas. Dakle, investitor je drzava
Crna Gora, a ne Kina ili bllo koja druga zemlja.

1 za kraj, saopsticu podatak koji je pokazalo istrazivanje uradeno za potrebe Komunikacione
strategije Vlade Crne Gore prosle godine, a koje pokazuje da cak 76% gradana Crne Gore

podrzava tzgradnju autoputa.

To je za mene, kao predsjednika Vlade i jednog od zagovornika ovog projekta, mnogo vaznije
od pogovaranja onih koji osporavaju napredak Crne Gore, ili mu makar ne doprinose.

Hvala vam na paznji.


